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رئیسیگانسازمانحفاظتمحیطزیست
اعلامکرد:

 شناسایی ۱۴۰ شکارچی غیرمجاز
 در فریدونکنار

ایلنــا|رئیــس یــگان ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اعلام شناســایی ۱۴۰ شکارچی 
غیرمجاز در فریدونکنار از آغاز جمع آوری دام های 

هوایی از هفته آینده خبر داد.
جمشید محبت خانی درباره سرانجام جمع آوری 
دام های هوایی و صیادان غیرمجاز پرندگان مهاجر 
در فریدونکنار گفت: »شکار غیرقانونی پرندگان 
مهاجر از سوی سازمان حفاظت محیط زیست و 
یگان حفاظت محیط زیست بشدت دنبال شد و 
مصوبه شورای تأمین اســتان برای برخورد با این 

افراد دریافت شد.« 
او ادامه داد: »براســاس مصوبه شــورای تأمین 
استان مقرر شد نیروی انتظامی به ما در این زمینه 
کمک کرده و درحال پیگیری کارها بودیم تا نیروی 
انتظامی نیز در این زمینه ورود کند که با اغتشاشات 
اخیر روبه رو شدیم و نیروی انتظامی درگیر مقابله با 
اغتشاشات شد. از آن طرف نیز، به ما توصیه شد که 
با توجه به مشکلات اخیر در کشور اقدام خاصی را 

انجام ندهیم.« 
رئیس یگان ســازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: »در روزهای اخیر دوباره پیگیر موضوع مقابله 
با شکارچیان غیرمجاز شدیم و با مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان مازندران جلساتی را برگزار 
کردیم. البته آقای ابراهیمی نیز با نانواکناری یکی از 
نمایندگان مردم منطقه در مجلس شورای اسلامی 
جلساتی را برگزار کرده و این نماینده مجلس قول 
مساعد داده اســت که با متخلفان صحبت کند تا 
دام های هوایی را جمع آوری کرده و دست از شکار 

غیرمجاز بردارند.« 
محبت خانی با بیان این کــه در روزهای آینده 
اقدامات لازم برای برخورد با این متخلفان صورت 
خواهد گرفــت، ادامــه داد: »درصورتی که آقای 
نانواکناری موفق به صحبت با این متخلفان نشوند، 

ما وارد عملیات می شویم.« 
او با بیان این که سرشــاخه های اصلی شــکار 
غیرمجاز پرندگان مهاجر شناسایی شده اند، گفت: 
»حدود ۱۴۰نفر شناسایی و ابلاغیه برای آنها ارسال 
شده اســت اما متاســفانه اقدامی نکردند و بنابر 
مصوبه شورای تأمین ما می توانیم برای جمع آوری 

فیزیکی دام ها و دستگیری آنها اقدام کنیم.« 
رئیس  یگان سازمان حفاظت محیط زیست با 
اشاره به این که انباشت مشکلات محیط زیستی از 
سال های گذشته در این منطقه وجود دارد، گفت: 
»شکار غیرمجاز پرندگان مهاجر از سال ها قبل 
در این منطقه انجام می شود اما موضوع رسانه ای 
نبوده است. در سال های اخیر خوشبختانه این 
موضوع رسانه ای شــده و به عنوان یک مطالبه 
عمومی تبدیل شده است. بخشی از این صیادان 
از این طریق امرارمعاش می کنند و بومی منطقه 
هستند و صید را حق مســلم خود می دانند، اما 
اســتفاده از دام های نوین و دام  هــای هوایی در 
سال های اخیر باب شده اســت که تعداد شکار 
پرندگان را افزایش داده است و براساس شایعاتی 
که در منطقه وجــود دارد، درآمد حاصل از این 
دام های هوایی ماهیانه 3۰ الی ۴۰ میلیون تومان 
است، البته ما صحت آن را نمی دانیم اما آن چیزی 
که در میان مردم منطقه شایعه است، این مبلغ 

است.« 
محبت خانی گفــت: »ما بــه افــرادی که به 
صورت ســنتی شــکار می کنند، کاری نداریم و 
ابلاغیه هایمان را برای افرادی ارسال کردیم که با 
استفاده از دام  های هوایی اقدام به شکار غیرقانونی 
پرندگان می کنند و امیدواریم بتوانیم از این اقدام 

آنها جلوگیری کنیم.« 

معاونوزیرعلوم:

کارشناسی ارشد بدون پایان نامه 
وجود ندارد

ایسنا| معاون آموزشــی وزیر علوم می گوید: 
دانشجویان کارشناسی ارشد در همه زیرنظام ها 
موظف به ارایه پایان نامه اند. مجتبی شریعتی نیاسر 
با بیان این موضوع گفت: »با دانشگاه هایی که خارج 
از آیین نامه های آموزشــی ابلاغی تصمیم گیری 

کنند، برخورد خواهد شد.« 
او ارایه پایان نامه از ســوی دانشــجویان دوره 
کارشناسی ارشــد تمامی زیرنظام های آموزشی 
را ضروری دانســت: »هیچ دانشــگاهی خارج از 
آیین نامه و ضوابط نمی تواند قانون جدید آموزشی و 
پژوهشی تدوین کند. بنابراین آنچه که در آیین نامه 
ذکر شده است، باید ملاک عمل تمامی دانشگاه ها و 

زیرنظام های آموزشی قرار بگیرد.« 
معاون آموزشــی وزیــر علــوم در ادامه گفت: 
»در آیین نامه  آموزشــی که به همه دانشــگاه ها 
و زیرنظام هــای آموزشــی نیز ابــلاغ کردیم، به 
صراحت تأکید شده اســت که همه دانشجویان 
دوره کارشناسی ارشــد در همه دانشگاه ها برای 

فارغ التحصیلی موظف به ارایه پایان نامه اند.« 
او ادامــه داد: »همه زیرنظام های آموزشــی 
موظف به تبعیت از قانون هستند و با دانشگاهی 
که خلاف قانون عمل کند، برخورد خواهد شد. 
براساس آیین نامه آموزشی تأکید شده است که 
در موارد خاص نیز اگر دانشجویی نتواند یا نخواهد 
پایان نامه ارایه دهند نیز، چگونه باید عمل شود که 
این موارد نیز باید ملاک عمل همه دانشگاه ها قرار 
بگیرد و هیچ زیرنظامی اعم از دانشگاه آزاد، مراکز 
غیرانتفاعی و دولتی مجاز به این نیستند خارج 
از آیین نامه قانون جدیــدی وضع کنند، مگر در 
مواردی که به دانشگاه تفویض اختیار شده باشد.« 

میز خبر

مدیرعاملصندوقبیمههایاجتماعی
روستاییانوعشایرخبرداد:

افزایش اعتبار بیمه زنان خانه دار
مهر|مدیرعامل صنــدوق بیمه های اجتماعی 
روســتاییان و عشــایر از اختصــاص ۱۴ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان برای بیمه زنان خانه دار در  سال 
۹۷ خبر داد.محمدرضا رســتمی درباره بیمه زنان 
خانه دار گفت: »بیمه زنان خانه دار چندین  ســال 
قبل توسط ســازمان بیمه تأمین اجتماعی انجام 
می شــد اما مدتی قبل این تعهد برعهده صندوق 
روستاییان و عشــایر گذاشته شد و بر همین اساس 
ما در صندوق روستاییان و عشایر براساس اعتباری 
که هر سال اختصاص داده می شود، تعدادی از زنان 
را تحت  پوشــش قرار می دهیم.« او ادامه داد: »سال 
گذشــته ۸ میلیارد تومان برای بیمه زنان خانه دار 
اختصاص داده شــد که تاکنون توانستیم ۱۴ هزار 
نفر را تحت پوشش قرار دهیم.« مدیرعامل صندوق 
بیمه اجتماعی روســتاییان و عشایر در مورد اعتبار  
ســال ۹۷ هم گفت: »در  ســال آینده ۴ میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان برای بیمه این افراد پیش بینی 
شده اســت که بر همین اساس نیز جمعیت تحت 
پوششی زنان خانه دار افزایش پیدا می کند. احتمالا 
۴۰ درصد به تعداد زنان خانه دار اضافه می شــود.« 
به گفته او، تعدادی نیز پشت نوبت خدمات بیمه ای اند 
که در صورت افزایش اعتبارات، آنها هم پوشش داده 

می شوند. 

معاونتحقیقاتوفناوریوزارتبهداشت:

تا ٥ سال آینده باید بتوانیم ۱۰ هزار 
معلول را در کشور درمان کنیم

فارس|معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت 
می گوید تا ٥ سال آینده باید بتوانیم ۱۰ هزار معلول را 
در کشور درمان کنیم. رضا ملک زاده با اعلام این خبر 
گفت: »یکی از مــواردی که در آینده اتفاق می افتد، 
درمان بیماری هموفیلی با روش ژن ادیتینگ است 
و نه تنها هموفیلی بلکه بیش از 3۰۰ میلیون معلول 
در دنیا منتظر این درمان ها هســتند.«  او ادامه داد: 
»مهندســی بیولوژی بحث مهمی است که در واقع 
با ایده های مهندســی به ژنوم انسان نگاه می کند و 
در سلامت انســان کاربرد دارد که این موضوع فقط 
مربوط به پزشکی نیست بلکه در کشاورزی و حتی 
تولید سوخت سالم نیز می توان از این روش استفاده 
کرد.« معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت 
گفت: »در  سال ۷۱ که مسئولیت وزارت بهداشت را 
داشتم، تصمیم به ساخت دانشگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی گرفتیم اما مورد انتقاد قرار گرفت، در آن 
زمان هیچ کسی فکرش را نمی کرد که روزی در این 
دانشگاه مرکز تشخیص ژنوم بیماری های ژنتیکی 
تأسیس و امکان درمان این بیماران فراهم شود.« او با 
بیان این که وزارت دفاع آمریکا روی این گونه پروژه ها 
ســرمایه گذاری های زیادی کرده است، گفت: »در 
بیماری های مزمنی چون ســرطان یا بیماری های 
قلبی- عروقی، ژنوم ها تأثیر دارند و لازم است در این 
زمینه سرمایه گذاری کنیم و درکنار این مرکز، باید 
مرکز ژن ادیتینگ بسازیم تا بعد از شناسایی ژن های 
معیوب، آنها را اصلاح کنیم. از معاونت علمی فناوری 
ریاست جمهوری درخواست حمایت بیشتری داریم 

تا بتوان این مراکز را راه اندازی و توسعه داد.« 

مدرسهشهر 

معاونحملونقلوترافیکشهردارتهرانميگویدطرح
ترافیکتازهاحتمالاازابتدايسال97اجراخواهدشد

رایزنی های ترافیکي 
رئیسکمیسیونشهرسازیومعماریشورا:اگراینطرحبههردلیلیشکست
بخورد،شوراوشهرداریدرهمینابتدایکارشاندچارمشکلجدیمیشوند

مدیرکلتألیفکتابهایدرسیوزارتآموزشوپرورشبه
اعتراضهادربارهابهاماتواشتباهاتکتبدرسیواکنشنشانداد

اشکالات »ناچیز«
امانیطهرانی:تعدادگزارشهایاشتباهدرارتباطبااشکالاتکتابهایدرسی
کمتراز10مورداستواینآماردرمیانچندصدهزارکتابآمارناچیزیاست

شهروند| در روزهــاي گذشــته چندین بار طرح 
جدید ترافیکي شهرداري تهران از سوي مراجع مختلف 
ازجمله پلیس به چالش کشیده شده و حتي اجراي آن 
منتفي اعلام شده است اما معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهردار تهران دیروز در حاشــیه جلسه شورای شهر 
تهران از رایزني با پلیــس براي بازنگری این طرح خبر 

داد. 
در سی وهشتمین جلسه علنی شوراي شهر تهران 
که مصوبه انتشار ۴هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت 
در دستور اعضاي شورا بود، باز هم مسأله طرح ترافیک 
تهران مطرح شد و خیلي ها درباره آن حرف زدند. محمد 
علیخانی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای 
شهر تهران، ری و تجریش در تذکرات پیش از دستور 
گفت: »شــهرداری در ابتدا باید مصوبه طرح ترافیک 
را ارایه می کرد. پــس از آن لایحه نرخ طرح ترافیک در 
شورای شهر مصوب شــود. هیأت رئیسه قبل از این که 
لایحه تصویب نرخ را از شهرداری دریافت کند، باید کد 
طرح ترافیک جدید را به صورت مکتوب دریافت می کرد 
و در اختیار اعضای شورای شهر تهران قرار می داد تا در 
ریز جریان طرح ترافیک جدیــد قرار بگیرد.« او درباره 
اینکه هنوز مصوبه ای درباره طرح ترافیک نیامده است، 
توضیح داد: »می خواهند نرخــی را تصویب کنیم که 
هنوز طرح آن وجود نــدارد و باید در ابتدا مصوبه طرح 
ترافیک جدید شهر تهران را که به تصویب شورای عالی 
ترافیک رسیده اســت، با مطالعات آن ارایه دهند، بعد 
تصمیم گیری لازم صورت بگیرد. شــهرداری قبل از 
ارایه لایحه نرخ طرح جدید را فرستاده است، درصورتی 
که باید در ابتدا مطالعات طرح یا آنچه که شورای عالی 

ترافیک به تصویب رسانده است، ارایه بدهد.«
محمد ســالاری، رئیس کمیســیون شهرسازی و 
معماری شــورای شــهر هم البته درباره شکست این 
طرح حرف زد که براي مدیریت شــهري مشکل ساز 
خواهد شــد. او نقدهایي را درباره تصویب یک فوریت 
این طرح ترافیکي مطرح کــرد: »رأی به یک فوریت 
طرحی که هنــوز ما ۲۱نفــر عضو شــورا در جریان 
جزییات آن نیستیم، اشکال اساسی دارد و با رویکرد و 
برنامه های شورا و شهردار تهران مغایر است. در جلسه 
گذشته، درحالی به یک فوریت طرح ترافیک جدید رأی 
دادیم که یکی از شعارهای مدیریت شهری جدید این 
است که در فرآیند تصمیم گیری ها از نظر آحاد مردم، 
از دیده بان های شهری، دانشگاه ها و نخبگان استفاده 
کند.« او رأي به این طرح را داراي اشــکال اساســي 
دانســت: »طرح جدید ترافیک تمام ذینفعان شهر و 
سازمان ها و نهادها را تحت تأثیر قرار می دهد. اگر این 
طرح به هر دلیلی شکست بخورد، شورا و شهرداری در 
همین ابتدای کارشان دچار مشکل جدی می شوند؛ لذا 
از کمیسیون عمران و حمل ونقل تقاضا دارم نسبت به 
برگزاری جلسات و نشست هایی با حضور کارشناسان 
و ذینفعان برای احصای نظرات آنها اقدام کنند و بعدا 
طرح را در صحن شورا بیاوریم تا تصمیم گیری براساس 
نظرات همه باشــد .« الهام فخاري هم این را گفت که 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی وظیفه شــورای شهر 
است، بنابراین اعلام طرح های بررسی نشده در شورا و 

غیرمصوب از سوی شهرداری نباید تکرار  شود. 
این حرف هــا درحالي بود که در چند روز گذشــته 
هم سرهنگ عین الله جهانی، معاون اجتماعی پلیس 
راهور ناجا با اشاره به حرف هاي رئیس پلیس راهنمایی 
و رانندگــی تهران گفته بود که طــرح ترافیک جدید  
ســال آینده اجرا نخواهد شــد. با وجود این، محسن 
پورسیدآقایي، معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري 
تهران هــم دیروز وقتي بیــرون از صحــن در مقابل 
خبرنگاران قرار گرفت، دربــاره اظهارات ضدونقیض 
پلیس گفت: »سردار منتظرالمهدی به عنوان سخنگوی 
ناجا اشاره کرد که مسئولیت قانونی ترافیک در شهرها 
برعهده شــورای ترافیک تهران اســت که پلیس هم 
از اعضای این شورای ترافیک اســت.« او از اجراي این 
طرح در  سال ۹۷ خبر داد: »رایزنی کافی با پلیس درباره 
اجرای این طرح انجام شده است؛ طرحی که در  سال ۹۷ 
اجرایی می شود، نسبت به طرح اولیه اصلاحاتی داشته 
و این اصلاحات در جهت مطمئن شدن از کاهش میزان 
ترافیک بوده اســت، چراکه ما معتقدیم با اجرای این 
طرح ۲۰ درصد ترافیک کاهش می یابد اما دوستان مان 
در ناجا و وزارت کشور تضامین عملیاتی نیاز داشتند که 

این مهم مرتفع شد.« 
انتشار۴هزارمیلیاردتوماناوراقمشارکت

برايمترو
دیروز یکي از طرح هایي که در شورا به تصویب رسید، 

درباره انتشار ۴هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت براي 
خط ۶ و ۷ مترو بود. معاون شــهردار درباره این مصوبه 
توضیح داد: »مردم تهران می دانند که تکمیل خطوط 
مترو جزو اولویت های شــهرداری اســت و برای حل 
ترافیک و آلودگی باید حمل ونقل عمومی و به ویژه مترو 
را توسعه دهیم اما با کمبود منابع مالی شدیدی مواجه 
هستیم.« او به افتتاح بخشی از خط ۷ اشاره کرد که به 
دلیل مشکلات فنی و ایمنی تعطیل شده است: »برای 
آن که خط ۶ و ۷ را بتوانیم در  ســال آینده به طورکلی 
افتتاح کنیم، نیاز به منابع مالی داریم و برهمین اساس 
لایحه دوفوریتی را به شــورا دادیم که به ما اجازه دهد 
۴هزار میلیــارد تومان اوراق مشــارکت برای تکمیل 
خط ۶ و ۷ منتشر کنیم که ۲هزار میلیارد تومان برای 
تکمیل خط ۶ و ۲هزار میلیارد تومان هم برای تکمیل 
خط ۷ صرف می شود.« پورسیدآقایی این را هم گفت 
که پس از اخذ مصوبه شورا باید بتوانیم مصوبه وزارت 
کشور و سازمان برنامه را بگیریم: »٥۰ درصد از این اوراق 
مشارکت از محل منابع دولت و بازپرداخت ٥۰ درصد 
دیگر از محل منابع شهرداری است و امیدواریم تا قبل 
از پایان  سال این اوراق مشارکت منتشر شود. براساس 
قانون و تبصره بودجه انتشار اوراق مشارکت برای توسعه 
مترو که جزو اختیارات شهرداری است، ما بانک عامل را 
بانک شهر انتخاب کردیم و پیشنهاد پذیرش عاملیت 
این اوراق را به هیأت مدیره بانک شــهر ارایه کردیم و 

امیدواریم آنها این مسأله را قبول کنند.«
گزارشيدهيدربارهپلاسکو

موضوع دیگر جلســه دیروز شــورا درباره پلاسکو 
بود که احمد مســجدجامعي بحث درباره آن را شروع 
کرد. او از مســئولان وزارت کشــور درخواســت کرد 
که برای بیان وضع ایمنی پایتخت بعد از پلاســکو به 
صحن شورا دعوت شوند: »یک سال از حادثه پلاسکو 
می گذرد و در این مدت بخشــنامه و دستورالعمل و... 
از ســوی نهادهای مختلف تصویب و ابلاغ شده است. 
شعار کمیته ملی پلاسکو این بود که پلاسکو را فراموش 
نکنیم. در این گزارش وظایفی برای دستگاهای مختلف 
درنظر گرفته شده بود و جای سوال است که سرانجام 
این دستورالعمل ها و وظایف چه شد و از هیأت رئیسه 
درخواست می شود که گزارشی از دستگاه های مختلف 
خواسته و آن را درصحن علنی قرائت کند یا از مسئولان 
وزارت کشور درخواست شــود درصحن علنی حاضر 
شوند و گزارشــی ارایه کنند.« محمد سالاري، رئیس 
کمیسیون معماري شورا هم البته حرف هاي دیگري 
درباره کلنگ زني ساختمان پلاســکو در ۲۹ دي ماه 
حرف داشت: »در بررسی هایی که انجام دادیم، مشاهده 
کردیم توافقی که برای احداث ساختمان جدید پلاسکو 
انجام شده، یک توافق کلی و نسبی است و این که بعد از 
کلنگ زنی شروع عملیات واقعی ساخت بنا چه زمانی 
خواهد بود، مشخص نیست. از آنجایی که کلیات مبنی 
بر ســاخت ٥ طبقه زیرزمین و ۱۰ طبقه روی زمین 
تصویب شده اســت و مرحله اول مسابقه معماری هم 
برگزار شــده، اکنون توپ در زمین بنیاد مستضعفان 
اســت، چراکه به عنوان مالک باید مقدمات لازم برای 
ساخت را انجام دهد و باید جلسه ای با حضور بنیاد و تمام 
کسبه تشکیل شود تا برای دریافت پروانه اقدام کنند.« 
وضعیت»صالحیامیری«بســتگیبهنظر

شهرداردارد
البته اعضاي شوراي شهر دیروز درباره وضعیت معاون 
فرهنگي و اجتماعي شهرداري تهران و دوشغله شدن او 
هم نظراتي داشتند؛ ازجمله محمدجواد حق شناس، 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورا که گفت: 
»شهردار تهران باید در اسرع وقت نظر مشخص خود 
را دربــاره معاونت اجتماعی شــهرداری تهران اعلام 
کند.« در نهایت هم رئیس شــورای شــهر تهران در 
جمع خبرنگاران گفت: »زمانی که صالحی امیری وارد 
شهرداری شد، مســأله حضورش در انتخابات ریاست 
کمیته ملی المپیک مطرح بود؛ حتی محمدعلی نجفی 
شــهردار تهران هم در یک برنامه تلویزیونی گفت که 
صالحی امیری یا باید شهرداری را انتخاب کند یا کمیته 
ملی المپیک را؛ هرچند که صالحی امیری عنوان کرده، 
استفســاریه از مجلس گرفته اما من آن را ندیده ام.« 
محسن  هاشمي در پاسخ به این که آیا صالحی امیری 
فرصت زمانی بــرای اداره معاونت اجتماعی و کمیته 
ملی المپیک را دارد یا خیر، توضیح داد: » این بستگی 
به نجفی دارد که بخواهد مدیرش دوشغله باشد یا نه؛ 
درحال حاضر قصد ورود جدی به این موضوع را نداریم 
اما اگر مسأله حضورش جدی تر شود، شورا این مسأله را 

بررسی می کند.«

شهروند|مدت هاست که بحث خطاهای علمی 
و اشتباهات فاحش کتاب های درسی خبرساز است 
و بارها این موارد در شــبکه های اجتماعی بازنشر و 
با انتقاد کارشناســان روبه رو شــده است. منتقدان 
معتقدند که هیچ اشتباه علمی، نوشتاری، مرجعی و... 
در کتاب درسی که اصلي ترین مرجع دانش آموزان 
است، قابل  پذیرش نیســت و روند طراحی و تالیف 
باید به گونه ای باشــد که پیش از رسیدن کتاب به 
دست دانش آموزان تمام اشتباهات برطرف شود اما 
در سمت دیگر هم مسئولان آموزش وپرورش تعداد 
موارد اشتباه را ناچیز می دانند و بعضی از اشتباهات 
 مطرح شده را نادرســت می دانند؛ پاسخی که دیروز 
صبح در سخنان مدیرکل تالیف کتاب های درسی 
وزارت آموزش وپرورش هم تکرار شد و او از منتقدان 

خواست که مردم عادی را تحریک نکنند. 
اشتباهاتفاحشوخبرساز

اگر چه کارشناســان زیادی در ماه های گذشــته 
انتقادات را به محتوای کتاب های تازه درسی عنوان 
کردند اما به گفته آنها اشتباهات خبرساز، فاحش تر 
از انتقــادات محتوایی اســت. به  عنــوان مثال در 
کتاب فارســی دانش آموزان ماجرای زال و سیمرغ، 
»زاغ و سیمرغ« مطرح شده اســت یا شعر »کیوان 
شاهبداغی« به اشتباه به »سهراب سپهری« نسبت 
داده شــده اســت. در موردی دیگر در کتاب احکام 
دانش آموزان اســتان لرستان که از ســوی اداره کل 
آموزش وپرورش استان لرســتان برای دانش آموزان 
چاپ شــده بود، در بخش اذان و اقامه عبارت »اشهد 
ان علیا ولی  الله« حذف شده است. اشتباه دیگری در 
کتاب درسی جغرافیا حتی به مجلس شورای اسلامی 
هم کشیده شــد و نماینده مردم ساری در نامه ای به 
وزیر آموزش و پرورش خواستار توضیح این وزارتخانه 
درباره این اشتباهات شد. ماجرا از این قرار است که در 
کتاب جغرافیای پایه دهم و کتاب تعلیمات اجتماعی 
پایه پنجم بر اســاس اعلام نماینده مردم ساری در 
مجلس شورای اســلامی، بابل به  عنوان مرکز استان 
مازندران معرفی شده است. در نامه »محمد دامادی« 
به »محمد بطحایی« آمده است: »احتراما به استحضار 
می رساند که در کتاب جغرافیاي  سال دهم تحصیلی 
تصویری به چاپ رســیده اســت که مرکز اســتان 
مازندران را شهرستان بابل اعلام کرده است! همچنین 
در کتاب تعلیمات اجتماعی  سال پنجم تحصیلی رود 
خانه تجن ساری حذف شده است و همچنین فرودگاه 
ساری به نام بابلسر درج شده اســت.« او در این نامه 
خواستار توضیح وزارت آموزش وپرورش و همچنین 

تصحیح این موارد شده بود. 
پاسخآموزشوپرورشبهابهامات

دیروز و در نشست خبری مدیرکل تالیف کتاب های 
درســی وزارت آموزش وپرورش بــار دیگر برخی از 
این ابهامات و اشتباهات مطرح  شد که با توضیحات 
این مقام مســئول پرونده اشــتباهات کتب درسی 

وارد مرحله تازه ای شــد. »محمــود امانی طهرانی« 
در این نشســت که در اســتودیوی الفبــای وزارت 
آموزش وپرورش برگزار شــد، در پاســخ به سوالی 
مبنی بــر انتقــادات وارده به اشــکالات کتاب های 
درسی ازجمله کتب جغرافیا و فارسی گفت: »تعداد 
گزارش های اشتباه در ارتباط با اشکالات کتاب های 
درســی کمتر از ۱۰مورد اســت و این آمار در میان 
چند صد هزار کتابی که تولید و منتشر می شود، آمار 
ناچیزی اســت. در برخی موارد شاهد هستیم که از 
روی تصور ذهنی برخی افراد، موردی در کتاب درسی 
اشکال تلقی می شــود، در حالی  که اصلا اشکال وارد 
نیست.« او ادامه داد: »به طور مثال در صفحه ۲۸ کتاب 
جغرافیای پایه دهم نقشه مرکزی کوه های ایران وجود 
دارد و در این نقشــه برخی از نقاط شهری مشخص 
شده است. گروهی نسبت به این نقشه اعتراض کردند 
به  عنوان مثال چرا بابل در این نقشــه به  عنوان مرکز 
استان مازندران نام برده شــده است در حالی  که در 
این نقشه اصلا بحث مرکز استان مطرح نشده است و 
فقط بحث نقاط شهری مورد بحث است. ذکر این نکته 
ضروری است که تمام نقشه های کتاب جغرافیا توسط 
سازمان جغرافیای نیروهای مسلح تهیه می شود و این 
سازمان دقیق ترین نقشه ها را بر حسب چیزی که ما 
از آنها می خواهیم، ارایــه می دهد.« مدیرکل تالیف 
کتاب های درسی وزارت آموزش وپرورش توضیح داد: 
»ما از سازمان جغرافیای نیروهای مسلح این پرسش 
را داشتیم که چرا به جای بابل، ساری در نقشه نیامده 
است. نکته مهم در آن جا آن است که این سازمان برای 
ترسیم یک نقشه سراغ جی آی اس می رود و آن شهری 
که توسعه شــهری و جمعیتش بیشتر است در لایه 
بالاتری قرار می گیرد و مازندران از معدود استان هایی 
است که شهری غیراز مرکز استان، از توسعه جمعیتی 
بیشتری برخوردار است و در نتیجه در نقشه بابل در 
جی آی اس قرار گرفته اســت.« امانی طهرانی با بیان 
این که قرار نیســت ما یک نقشه شروع با ذکر تمامی 
نقاط شهری و یا مراکز استان ها را داشته باشیم، گفت: 
»ما معتقدیم که نقشه از نظر علمی بلااشکال است و 
روند علمی آن به خوبی و به درستی طی شده است. در 
این مورد افراد و منتقدان باید تحمل بیشتری داشته 
باشند و مردم عادی را تحریک نکنند؛ البته در جای 
دیگر در یک نقشه مشــکلی وجود داشت که اصلاح 
شد.« او با بیان این که در کتاب جغرافیا تعدادی از بنادر 
مهم کشور ذکر شده است، گفت: »ذکر بنادر در کتاب 
از طریق استعلام ســازمان بنادر و دریانوردی انجام 
می شود؛ به  طور مثال در شمال کشور بندر امیرآباد و 
در جنوب بندر امام خمینی مهمترین بنادر به شمار 
می رود و در کتاب هم همین ها ذکر شــده است اما 
برخی افراد به دلیل دلبستگی های منطقه ای عنوان 
می کنند که چرا بندر شهر ما در کتاب نیامده و یا مردم 
منطقه ما درخواست دارند که فلان بندر در کتاب ذکر 

شود. در حالی که امکانپذیر نیست.«
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طرحی هنری درتزیین قالی، کاشی و تذهیب

۱٥- نام علمی جوهرلیمو- خون بسته

عمودی
۱- حیوان علفخوار- از معضلات امروزی که در اثر 

پیشرفت در شهرهای بزرگ دامنگیر شده است
۲- اشاره- زیاد- محصول زلزله

3- مقابل پشــت- ماهی فروش- از القاب حضرت 
علی)ع(- چیز

۴- درخت انگور- سوگواری- سرور و آقا
٥- لغو امتیاز- چهارچرخه ای که با اســب کشیده 

می شود- شهر مرزی خراسان رضوی
۶- خمیازه و کشــش- علامت فعل اســتمراری- 
شــهری در ایالت فلوریدا و نوار ســاحلی اقیانوس 

اطلس
۷- پرینتر- تعداد سال های زندگی- روش و علم- 

دوعدد از هر چیز

۸- خامــوش فرنگی- عنــوان- از القــاب حضرت 
فاطمه)س(- زمین ترکی

۹- بستن- جدید- یادداشت- روستا
۱۰- مسافت میان دو چیز- طرف- نور دوربین هنگام 

عکاسی
۱۱- پشت سرهم- بی کم وکاستی- دسته و طبقه

۱۲- کلمه شــرط- میزان اختلاف روشــن ترین و 
تاریک ترین بخش یک تصویر- تخته شکسته بندی

۱3- ساز محزون- می  و شراب- کدر نیست- صدای 
درد

۱۴- بشقاب بزرگ مقعر- شش- پرچم
۱٥- مجموعــه ای تلویزیونی بــه کارگردانی علی 

حاتمی- سرباز کارمند
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